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https://www.cia.gov/library/publications/the-world-factbook/rankorder/2001rank.html#ir
https://www.cia.gov/library/publications/the-world-factbook/rankorder/2198rank.html#ir
http://www.cbi.ir/page/8020.aspx
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http://www.amar.org.ir/Default.aspx?tabid=133
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http://jme.mbri.ac.ir/article-1-33-en.pdf/
http://jme.mbri.ac.ir/article-1-33-en.pdf/
http://www.investiniran.ir/en/whyiran1/tax


 
 

11 

                                                           
 



 
 

12 

 

 

 

 

 

 

 

                                                           

http://moj.am/storage/files/legal_acts/legal_acts_5284689551761_stat_2015.pdf
https://www.surveymonkey.com/mp/sample-size-calculator%20հասցեում/
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http://www.nationmaster.com/country-info/compare/Armenia/Iran
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http://www.theglobaleconomy.com/compare-countries
http://www.indexmundi.com/factbook/compare/armenia.iran/economy
http://www.tradingeconomics.com/armenia/indicators
http://www.tradingeconomics.com/iran/indicators
http://data.worldbank.org/indicator/IC.REG.DURS


 
 

15 

 



 
 

16 

 

 

 

 

 

 



 
 

17 

 

 

 



 
 

18 

 

 

 

 

 

 

 



 
 

19 

 

 

 

 



 
 

20 

 

 

 

 

 

 

 



 
 

21 

 



 
 

22 

МОХСЕН АЛИ ГЕЙДАРИ 

 

ПЕРСПЕКТИВЫ ПРЯМЫХ ИНОСТРАННЫХ ИНВЕСТИЦИЙ,  

ОСУЩЕСТВЛЯЕМЫХ ИСЛАМСКОЙ РЕСПУБЛИКОЙ ИРАН В АРМЕНИИ 

 

Автореферат диссертации на соискание ученой степени кандидата экономических наук 

по специальности 08.00.06 – «Международная экономика».  

Защита диссертации состоится 05-ого июня 2018 года, в 1530, на заседании 

Специализированного совета 008 ВАК РА по экономике при Российско-Армянском 

университета по адресу: 0051, г. Ереван  ул. Овсепа Эмина 123. 

 
 

РЕЗЮМЕ 

 

Экономические отношения между Арменией и Ираном начали развиваться с момента 

установления независимости Армении. Исламская Республика Иран (ИРИ) является одной из 

первых стран, которая признала независимость Армении и начала развивать с ней 

экономические и дипломатические отношения. 

Однако ситуация с инвестициями между двумя странами далеко не обнадеживающая. В 

частности, как показал проведенный анализ прямых иностранных инвестиций (ПИИ) из ИРИ 

в Армению, они носят произвольный характер и не имеют четко выраженной 

закономерности и динамики. Более того, иранские инвестиции занимают небольшую долю в 

общем объеме притока ПИИ в Армению. Это объясняется наличием небольшого 

потребительского рынка РА, что снижает привлекательность страны для иранских 

инвесторов.  

В 1995 г. для координации сферы инвестиций в Армении был принят «Закон об 

иностранных инвестициях». Затем были приняты и другие законы и нормативные акты с 

целью улучшения инвестиционного климата, а первый фундаментальный закон о защите 

инвестиций в ИРИ был принят в 1965 году. В дальнейшем этот закон преобразовывался и 

совершенствовался до 2015 года. С 1 января 2015 года РА и ИРИ оказались в новой 

экономической реальности: Армения присоединилась к Евразийскому экономическому 

союзу, таким образом, открывая перед инвесторами возможность выхода на рынок с 

большим потребительским потенциалом. Кроме того, в 2015 году постепенно начали 

смягчаться санкции против Ирана, и тем самым были созданы новые возможности 

для экономического развития. В этих условиях открываются новые возможности и 

горизонты для роста объемов армяно-иранских взаимных инвестиций.  

Целью представляемой к рассмотрению  работы является анализ состояния иранских 

ПИИ в Армении, выявление негативных факторов, препятствующих их привлечению, и 

http://library.asue.am/cgi-bin/koha/opac-detail.pl?biblionumber=3140&query_desc=
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разработка основе полученных результатов предложений для дальнейшего увеличения 

объема иранских ПИИ в Армению. 

Для достижения поставленной цели в исследовании были поставлены и решены 

следующие задачи: 

 Проанализировать текущие тенденции инвестиционных процессов между РА и 

ИРИ и оценить влияние законодательной среды на привлечение ПИИ в Армении и 

в Иране; 

 Проанализировать структуру и динамику армяно-иранских инвестиций; 

 Осуществить SWOT-анализ инвестиционной среды Армении с точки зрения 

привлечении иранских инвестиций; 

 На основе анализа данных социологического опроса, проведенного среди 

владельцев иранских компаний в Армении, определить основные проблемы, с 

которыми сталкиваются иранские компании, работающие на армянском рынке. 

 Выявить наиболее благоприятные для привлечения иранских инвестиций сферы 

экономики Армении; 

 Разработать и предложить перспективные направления инвестиционного 

сотрудничества между Арменией и Ираном. 

К основным результатам исследования, содержащим научную новизну, можно отнести 

следующие:  

 На основе регрессионного анализа показано влияние совершенствования 

законодательства в сфере иностранных инвестиций на привлечение ПИИ в РА и 

ИРИ, и выявлено, что проведение законодательных реформ быстрее влияет на 

привлечение ПИИ в ИРИ, чем в РА.  

 На основе индекса «выявленных сравнительных преимуществ», предложенного 

Б.Балассой, а также индеска «потенциальных сравнительных преимуществ», 

предложенного Хаусманом и Клингером, выявлены приоритетные секторы 

экономики РА с точки зрения  привлечения иранских ПИИ в краткосрочном и 

долгосрочном периодах. 

 На основе социологического опроса, проведенного в десяти процентах 3492 

иранских компаний, функционирующих в РА, а также сравнительного анализа 

инвестиционной среды в РА и ИРИ, предложены организационные меры для 

увеличения объемов иранских инвестиций в РА.  

Результаты проведенного исследования могут быть применены в разработках 

дальнейших программ экономического сотрудничества между РА и ИРИ. 
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PROSPECTS OF DIRECT FOREIGN INVESTMENTS MADE FROM THE ISLAMIC 

REPUBLIC OF IRAN IN ARMENIA 

 

The abstract of the thesis for obtaining the degree of Doctor of Economics in the speciality 

08.00.06 – «International Economics». 

The defence of the thesis will take place on 05th of June, 2017 at 1530 oʼclock, at 008 Council 

of Economics of the SCC RA at Russian-Armenian University: 123 Hovsep Emin str., Yerevan, 

0051. 

 

ABSTRACT 

 

The Armenian-Iranian economic relations have been established from the first days of 

Armenian independence. Islamic Republic of Iran (IRI) was one of the first countries, which 

recognized the independence of RA and began to develope diplomatic and economic relations.  

Nevertheless, the current statistical data about Armenian-Iranian investments are not encouraging. 

First of all in IRI there is no any official statistics about investments from RA, which means, that 

either they are not available or they are realised under the names of Iranians or Armenians in Iran to 

avoid many problems. The statistics of foreign direct investments from Iran in Armenia are 

showing, that these investments had occasional character, they don't have any tendency and have a 

small share in total FDI in Armenian economy.  All this shows, that RA is not attractive for Iranian 

investors because of the small consumer market. 

The base law of foreign investments in RA was accepted in 1995. Then for improving the 

investment climate in RA other laws and legal acts were accepted. 

This situation was available before 2015. From 1st of January 2015 Armenia and Iran are in 

the new economic situation: the RA has become a member of the Eurasian Economic Union and has 

opened for investors the doors of 180 milion potential consumer market. Also in 2015 the sanctions 

against Iran have gradually redused, thus creating new opportunities for economic development. 

Based on this, for the development of armenian-iranian mutual investments new horizons are 

opened. That is why there is necessity to the deep and comprehensive analysis of armenian-iranian 

investments.  
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The objective of the thesis is to analyze the situation of Iranian FDI in Armenia, to identify 

the obstacles to their involvement and to offer opportunities and ways for further expansion of 

Iranian FDI. 

To achieve this goal, the following tasks were set: 

 To discuss the current trends of FDI between the Republic of Armenia and the Islamic 

Republic of Iran and assess the influence of the legislative environment on attracting FDI 

in Armenia and Iran; 

 To analyze the structure and dynamics of Armenian-Iranian investments; 

 To conduct a SWOT-analysis of Armenia's investment environment in terms of attracting 

Iranian investments; 

 To identify the main problems faced by Iranian companies operating in the Armenian 

market, based on their sociological survey; 

 To identify the most favorable areas of Armenian economy for attracting Iranian 

investments and to develop and to offer perspective directions for investment cooperation 

between Armenia and Iran. 

The scientific novelty and main results of the dissertation thesis. The main results and 

concepts supporting the scientific novelty of the dissertation are the following:      

 On the basis of the regression analysis, the effect of the improvement of the legislation 

relating to foreign investment on attracting investments in the Republic of Armenia and 

the Islamic Republic of Iran was shown and it was revealed that the improvement of the 

legislation more quickly influences the attraction of FDI in the IRI than in the RA. 

 Based on the index of the «revealed comparative advantages» proposed by Balassa, as 

well as the «potential comparative advantages» proposed by Hausman and Klinger, the 

primary sectors of the RA economy were justified and proposed for attracting Iranian FDI 

for the short and long term. 

 Based on a sociological survey conducted in 10% of the 3,492 Iranian companies 

operating in Armenia, as well as a comparative analysis of the investment environment of 

the Republic of Armenia and the Islamic Republic of Iran, is proposed to conduct 

economic and organizational measures to increase the Iranian investments in Armenia.  

The results of the dissertation thesis can be used in designing the future economic 

development strategies and policies in RA and IRI.     

 


